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فــــرارو
 معاون پارلمانی رئیس جمهور: 
»بذرپاش« از گزینه های 

جدی وزارت راه است
  نه مجلس به وزارت »بذرپاش«؟

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: 
رئیس جمهور یکم آذرماه، ضمن موافقت 
با استعفای »رستم قاسمی« وزیر راه و 
شهرسازی به دلیل تشدید بیماری اش، 
»شهریار افندی زاده« معاون حمل و 
نقل این وزارتخانه را به عنوان سرپرست 
وزارت راه منصوب کرد و حالا معاون 
پارلمانی رئیس جمهور خبر از سپردن 
سکانداری این وزارتخانه به مهرداد 
بذرپاش خبر می دهد. معاون پارلمانی 
رئیس جمهور روز چهارشنبه در حاشیه 
نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران 
با آرزوی شفای عاجل برای »رستم 
قاسمی« وزیر پیشین راه و شهرسازی، 
»مهرداد  معرفی  احتمال  درباره 
بذرپاش« برای تصدی این وزارتخانه 
گفت: بحث آقای بذرپاش به عنوان یکی 
از گزینه های جدی در دولت مطرح 
است، اما این موضوع زمانی قطعی 
می شود که رئیس جمهور نامه معرفی 
وزیر پیشنهادی را به مجلس ارسال کند 
تا تکلیف این وزارتخانه معلوم شود.« 
سیدمحمد حسینی تصریح کرد: آقای 
افندی زاده هم که به عنوان سرپرست 
وزارت راه و شهرسازی انتخاب شده 
است، آشنایی و اشراف کافی به مسائل 
این حوزه دارد و در حال پیگیری امور 
است. رئیس جمهور یکم آذر ماه، ضمن 
موافقت با استعفای »رستم قاسمی« 
وزیر راه و شهرسازی به دلیل تشدید 
بیماری اش، »شهریار افندی زاده« معاون 
حمل و نقل این وزارتخانه را به عنوان 

سرپرست وزارت راه منصوب کرد.
  دلیل خداحافظی رستم چه 

بود؟
 درباره علت خداحافظی رستم قاسمی 
موضوعات متعددی بیان می شود؛ اما 
مهم ترین علت را باید در توجه نامناسب 
نسبت به وعده های دولت سیزدهم در امر 
ساخت مسکن دانست که موجب شد، 
انتقادات زیادی به دولت بیان شود. البته 
مسائل دیگری همچون ناتوانی جسمی 
و برخی اخبار حاشیه ای هم به عنوان 
مکمل این دلیل بیان می شود. حال 
آنکه از ابتدا هم چشم او دنبال وزارت 
نفت بود و به همین خاطر در دفاع از 
برنامهۀ پیشنهادی خود به جای وزارت 
راه و شهرسازی می گفت نفت! نگاه او 
البته به مذاکرات احیای برجام هم بود و 
علیه برجام توئیت می گذاشت! عصرایران 
نوشت: اظهارنظر درباره موضوعات 
ماموریت  که  بود  حالی  در  مختلف 
مشخصی داشت. بدین ترتیب که مطابق 
وعده انتخاباتی ابراهیم رئیسی قرار بود 
طی 4 سال 4 میلیون خانه بسازند یعنی 
سالی یک میلیون و حالا روی کاغذ مانده 
و او از وزارتخانه رفت و گویا تنها 60 
هزار باب از این وعده محقق شد.شاید 
همراه با یک میلیون شغل در ازای یک 
میلیون تومان! از سوی دیگر پس از 
انتشار چند عکس از زندگی خصوصی 
رستم قاسمی موجی از انتقادات از وی 
آغاز شد و او پاسخی به منتقدان نداشت! 
بعداز ماجرای بازداشت معاونش که 
مدتی از حضور در وزارت سر باز زد و 
اردشیر مطهری، نماینده مجلس، در 
توئیتی درباره جزئیات بازداشت مشاور 
و بازرس ویژه وزیر راه و شهرسازی، 
نوشت:  ماموران وزارت اطلاعات، قاسم 
مکارم شیرازی را دقیقا سر قراری که 
برای دریافت رشوه به صورت یورو 
ترتیب داده بود، دستگیر کرده اند.« 
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، 
قبل تر نیز در توئیت دیگری نوشته بود: 
»رستم قاسمی از زمان بازداشت مشاور و 
بازرس ویژه اش، به جای اینکه پاسخ گوی 
ابهامات باشد روی تخت افتاده است. این 
درست نیست. باید بلند شود و پاسخ گوی 
سؤالات و ابهامات مردم و نمایندگان 
باشد.« معاون پارلمانی رئیس جمهور، 
ارتباط عدم حضور وزیر در محل کار با 
دستگیری یکی از مسئولان وزارتخانه و 
استعفای احتمالی وزیر را رد و با اشاره به 
اینکه اخیرا با معاون پارلمانی وزارت راه 
و شهرسازی صحبت داشته ، تصریح کرد: 
»وی به بنده گفت مهندس رستم قاسمی 
به خاطر »مشکل جسمی« و »عمل 
پزشکی« در سر کار حاضر نشده و همین 
موجب بروز شایعاتی شده، اما برخی 
نمایندگان هم به دیدار وی رفته اند و 

ایشان به کار خود ادامه خواهند داد.« 
 مجلس موافق است؟

 برخی نمایندگان چندان تمایلی به 
سپردن وزارت راه به بذرپاش ندارند مانند 
مجتبی توانگر، نماینده مجلس که نوشته 
بود: هر وزارتخانه ای که احتمال تغییر آن 
می رود این آقای همه جا گزینه از طریق 
یکی از معاونان به رئیس جمهور برای 
تصاحب آن کرسی فشار می آورد. آقای 
مهندس! مگر چقدر توانایی دارید که هم 
می توانی شهردار شوید هم وزیر راه هم 

وزیر صمت هم وزیر رفاه؟  «

    آرمان ملی-  حمید شجاعی: جامعه 
طی 2 ماه گذشته وضعیت ملتهبی را پشت سر 
گذاشته و شاهد نارضایتی ها و اعتراضاتی از 
سوی مردم بوده ایم. هر چند که صاحبنظران 
و تحلیلگران بر این عقیده اند که برای حل این 
مساله و ایجاد آرامش در جامعه باید به علل و 
عوامل بروز این نارضایتی ها پرداخت و سپس 
با احصا این عوامل به آسیب شناسی و مرتفع 
کردن آن مشکلات و مسائل همت گمارد. این 
در حالی است که طی هفته های گذشته مساله 
لزوم ایجاد گفت وگو و مفاهمه در جامعه از سوی 
مقامات، مسئولان و چهره های سیاسی به وفور 
مطرح شده و کارشناسان امر نظرات واکنش های 
مختلفی نسبت به این مساله و موفقیت و تاثیر آن 
در جامعه بیان کرده اند. با این حال اصلاح طلبان 
که همیشه تلاش داشته اند محوریت مطالبات 
مردم قرار گیرند و به عبارتی ترجمان مطالبات 
و صدای مردم به حاکمیت باشند طی چند وقت 
اخیر نیز در این راستا مواضعی را داشته اند. چه 
اینکه چندی پیش حجت الاسلام سیدمحمد 
خاتمی، رئیس دولت اصلاحات نیز در خصوص 
اتفاقات رخ داده در جامعه گفته بود: »براندازی نه 
ممکن است نه مطلوب« و »فهمیدن گام نخست 
تفاهم و حرکت به سوی همدلی و اقناع متقابل 
است.« در همین راستا طی روزهای گذشته 
نیز هیات رئیسه جبهه اصلاحات اعم از بهزاد 
نبوی، جواد امام، الیاس حضرتی، محمود صادقی، 
حسین مرعشی و علی شکوری راد دیدارهایی با 
حجت الاسلام محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه 
و علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی 
داشته اند و در خصوص شرایط جامعه و راهکارهای 
حل و فصل مسائل به گفت وگو پرداخته اند. 
علی شکوری راد، سخنگوی هیات رئیسه جبهه 
اصلاحات می گوید: در این دیدارها تحلیلی از 
آنچه این روزها در ایران جریان دارد، ارائه شد. 
همچنین توضیحاتی درباره خواست ها و مطالبات 
به حق معترضان داده و بر پرهیز از برخوردهای 
خشن با معترضان شد. به رسمیت شناختن حق 
اعتراض مردم و اجتناب از اغتشاش نامیدن همه 
اعتراضات و نیز ایجاد فرصت امن برای طرح 

اعتراضات مردم به خصوص در دانشگاه ها از 
نکات دیگری بود که به آن پرداخته شد. به نظر 
می رسد شرایط جامعه اصلاح طلبان را به کنش وا 
داشته تا پیشنهادهایی را درباره اداره بهتر کشور 
ارائه کنند. یک فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو 
شورای مرکزی حزب اعتماد ملی اما معتقد است 
که جامعه از اصلاح طلبان و اصولگرایان عبور کرده 
و بسیار سخت است که بتوان اعتماد عمومی 
جامعه را بازیابی کرد. گفت وگوی »آرمان ملی« با 
محمدجواد حق شناس در خصوص شرایط جامعه 
و ایجاد فضای گفت وگو در ذیل از نظر می گذرد. 

 تحلیل شما از شرایط و فضای جامعه 
و بحث گفت وگو در وضعیت فعلی چگونه 

است؟
 مساله ایجاد گفت وگو در جامعه را باید به 
فال نیک بگیریم؛ اما متأسفانه در سال های گذشته 

به دلیل نبودن یک فضا برای گفت وگو، شاهد 
رویکردها و عملکردهای حداقلی نسبت به جامعه 
بودیم و نتیجه آن همین اتفاقاتی است که امروز 
می بینید که با یک جامعه ناراضی و تا حدودی 
خشن در نحوه پیگیری ها مواجه هستیم که 
امیدی به این گفت وگو ها ندارد و عملا از جریان 
اصولگرایی و اصلاح طلبی گذشته است. از طرف 
دیگر حلقه های واسط و میانی و نهادهایی که 
در این مدت کارکردشان دقیقا انتقال مطالب 
و گره ها به سطح تصمیم سازان و انتقال آن 
دیدگاه ها به سمت مردم بودند هم  تضعیف شده 
و عملا از دور خارج شدند. امروز به یک نقطه ای 
رسیدیم که این حلقه های واسط نیز امکان 
برقراری آن وظیفه را ندارند و مسئولان امر عملا 
باید به طور مستقیم با جوانی که به خیابان آمده 

به گفت وگو بنشینند. 

اخیر  دیدار  جنس  از  دیدارهایی   
دبیر  با  اصلاحات  جبهه  هیات رئیسه 
شورای عالی امنیت ملی و رئیس قوه قضائبه 
تا چه حد می تواند تعامل و اعتمادسازی 
میان اصلاح طلبان و حاکمیت برقرار کند تا 
اصلاح طلبان بتوانند گفت وگومحوری را در 

جامعه ایجاد کنند؟
 نقشی که امروز اصلاح طلبان دارند این است که 
چون در متن جامعه هستند طبیعتا درک دقیق و 
درست تری از خواسته های جامعه دارند و از طرف 
دیگر نیز از آنجا که قبلا نیز در حاکمیت بوده اند 
شاید زبان حاکمان را بهتر بدانند. شاید بتوانیم 
بگوییم که اصلاح طلبان امروز بهترین مترجمانی 
هستند که بتوانند خواسته های کف جامعه و 
مشکلاتی را که وجود دارد را با زبانی در خور فهم 
به مسئولان منتقل کنند. مهم ترین مشکلی که 
امروز در برخی مسئولان می بینیم عدم درک 

دقیق و درست مساله است. 
  استفاده ازظرفیت چهره  هایی ملی و 
واسطی مثل آقای خاتمی، ناطق و... را برای 
بهبود شرایط؛ ایجاد فضای گفت و  آرام کردن 

فضا چقدر موثر می دانید؟
 من معتقدم طی سال  های اخیر از ظرفیت 
آقای خاتمی استفاده نشده و ایشان رسما کنار 
گذاشته شده و اصلاح طلبان عملا به مجموعه 
نحیفی تبدیل شده که دیگر آن توان و قدرت لازم 
را در زمانی که می توانست ایفا کند اکنون ندارد. 
ظرفیتی مثل آقای ناطق را نیز استفاده نکرده 
و محدود کردند. حتی ظرفیت هایی مثل علی 
لاریجانی را نیز تحمل نکردند. لذا می خواهم بگویم 
که مجموعه هایی که از آنها به عنوان ظرفیت  های 
میانه یاد می کنیم در تمام این سال ها کنار گذاشته 
شدند. بازسازی این نهادها و ریل گذاری کار بسیار 
سختی است. تازه اگر این ریل هم اگر برقرار شود 
کارکرد سابق خود را نخواهند داشت، جوانی که 
امروز در خیابان است خاتمی و ناطق را نمی شناسد 
و مجموعه و چهره هایی که قبلا می توانستند 
به عنوان یک سرمایه با این جامعه صحبت کنند را 
نمی شناسند. در واقع باید برای شرایط فعلی دنبال 

درمان بود و نیاز به سرعت عمل است.  

 شیخ نور: کارناوال عصر عاشورا نه کار من بود نه کار خاتمی

ناطق نوری و خاتمی: رقیب دیروز، رفیق امروز!
 آرمان ملی– مطهره شفیعی: ناطق نوری امروز باناطق نوری 
گذشته تفاوت های زیادی دارد؛ ناطق نوری مدت هاست صف 
خود را از بخشی از اصولگرایان جدا کرده و ترجیح می دهد در 
حوزه علمیه لواسان به دور از مناقشات سیاسی روزگار بگذراند، 
اما ساده انگاری است که تصور شود او خط پایانی بر سیاست ورزی  
کشیده است چنانکه دوم تیر سالجاری به مجمع سراسری جامعه 
اسلامی مهندسین رفت البته سخنرانی نکرد و در قامت مهمان 
بود. پس از آن در آخرین روزهای شهریورماه مشخص شد ناطق 
نوری در ترکیب اعضای مجمع تشخیص جایی ندارد که این 
اتفاق برای همگان عجیب بود به نحوی که محمد عطریانفر، فعال 
سیاسی اصلاح طلب درباره عدم حضور ناطق نوری در دوره جدید 
مجمع گفت: نمی دانم علت حذف نام آقای ناطق نوری چه بود 
چرا که ایشان جزو چهره های شاخص کشور هستند.  انتظار این 
بود که آقای ناطق نوری با سابقه درخشان خود در لیست اعضا 
باشند، امیدوارم علت عدم درج اسم  ایشان ناشی از عدم تمایل 

خود ایشان باشد.
  ناطق نوری و خاتمی چه می کنند؟

انتخابات  نوری و خاتمی رقبای شناخته شده  ناطق   
ریاست جمهوری 1376 بودند که خاتمی پیروز آن شد. یکی 
نماینده طیف اصولگرا و دیگری نماینده اصلاح طلبان بود، اما 
مدت هاست این رقابت به کلی فراموش شده و خاتمی و ناطق 
نوری دیدارهایی باهم دارند. مشخص است که آنها از دلسوزان 
کشور هستند. 22 خرداد سالجاری رسانه دولتی ایران، در 
توئیتی مدعی شد: »جمعه شب حسن روحانی، رئیس جمهور 
دولت یازدهم و دوازدهم، محمد خاتمی و علی اکبر ناطق نوری 
در منزل حسن روحانی تشکیل جلسه دادند. گفته می شود 
مباحث سیاسی انتخابات آتی، موضوع این جلسه بوده است. 

29 مرداد انتخاب نوشت: جلسه ای با حضور سیدمحمدخاتمی، 
حسن روحانی، علی اکبر ناطق نوری و سیدحسن خمینی به 
میزبانی اسحاق جهانگیری در منزل وی برگزار شد. پیش از 
این و در خردادماه 1401 بود که روزنامه ایران ارگان دولت، 
خبر از جلسه ای داد که در منزل حسن روحانی و با حضور 
سیدمحمدخاتمی و سیدحسن خمینی و برگزار شد. این جلسه 
آن طور که روایت شد در منزل حسن روحانی برگزار شده بود. 
در صورتی که این جمع بتواند زمینه ساز ائتلاف های بزرگ تری 
شود، می تواند در نقش یک تنظیم گر سیاسی که توانایی چانه زنی 
با جریان قدرت را دارد، ایفای نقش کند. این تنظیم گری از ایجاد 

ائتلاف ها تا گفت وگو با نهادهای قدرت را می تواند شامل شود. 
  کارناوال عاشورا ربطی به من و خاتمی نداشت

 ناطق نوری شخصیتی است که ترجیح می دهد برای آرامش 
کشور نقش آفرینی داشته باشد و در طی سال ها فعالیتش این 
رویه را اثبات کرده است. خبرگزاری دولت بخشی از خاطرات 
ناطق نوری را منتشر کرده که نشان می دهد در سال 76 هم 
قائل به اتهام زنی به خاتمی نبوده است. در بخشی از این خاطرات 
آمده است: ماجرای کارناوالی که می گفتند عصر عاشورا در 
شهرک غرب راه افتاده، درست بود. البته اینکه در شهرک غرب یا 
در دیگر خیابان ها، یک عده اباحه گر و لاابالی با قیافه های زشت به 
طرفداری از آقای خاتمی تبلیغ و تظاهرات می کردند یا در ماشین 
عکس ایشان را می چسباندند، شکی نیست و کسی نمی تواند آن 
را انکار کند. خود من در »خیابان صدر« تهران افرادی با قیافه 
مبتذل دیدم که عکس آقای خاتمی را به ماشین های ژیگولشان 
می زدند که البته این ربطی به ستاد آقای خاتمی نداشت. این 
مساله هیچ ربطی به من و ستاد انتخاباتی ام نداشت، لذا وقتی 
پیگیری هم کردند هیچ کس نیامد به من بگوید که اینها از 

طرفداران شما بودند. این کار یک عده ای بود که بعد هم آنها 
را بازخواست کردند و اینکه سرنوشت آنها چه شد نمی دانم، 
بنابراین اصل قصه ممکن بود اتفاق بیفتد و از طرفی یک عده 
لاابالی هم به عنوان تبلیغات بیرون آمده باشند ولی این ربطی به 

آقای خاتمی نداشت.
  اثر حمایت فلاحیان از ناطق نوری 

 ناطق نوری ازحمایت فلاحیان از خودش در آن انتخابات هم 
ناراضی بوده و نوشته است: وزیر اطلاعات آقای علی فلاحیان هم 
در این دوره خیلی صریح وارد میدان شد و به نفع من سخنرانی 
کرد. تقیه هم نمی کرد و رک و پوست کنده مثل خود من حرف 
می زد. روزی که من در مسجد اعظم و در جمع طلاب و فضلا 
سخنرانی داشتم، آقای فلاحیان و محسن قرائتی هم در آن روز 
سخنرانی داشتند. آقای فلاحیان در آنجا گفت: من به عنوان 
مسئول امنیت کشور تشخیصم این است که اگر فلانی )ناطق 
نوری( رئیس جمهوری شود به صلاح امنیت کشور است و غیر 
از این را هم صلاح نمی بینم و به ضرر امنیت کشور است. این 
گفته فلاحیان 2 بعد داشت: یکی اینکه آقای فلاحیان به عنوان 
یک شخصیت حقیقی که یک شخصیت حقوقی را هم به دنبال 
دارد خودش چیزی را تشخیص داده و اعلام هم کرده است، اما 
روی دیگر سکه به ضرر من تمام شد و آن این بود که احساس شد 
وزارت اطلاعات از من حمایت می کند؛ بنابراین مردم مقاومت 
کردند. مردم وقتی ببینند دستگاه هایی که احتمالا به آنها می شود 
دستگاه امنیتی گفت از من حمایت می کنند در برابرش موضع 
می گیرند و می گویند اتفاقا ما می خواهیم مخالف این عمل کنیم. 
این تشخیص و نظر فردی آقای فلاحیان بود و واقعا هرچه هم با 
او صحبت کردیم، نپذیرفت. ایشان می گفت: »تشخیص داده ام و 

احساس تکلیف شرعی کرده ام و باید بیایم و بگویم«.

 محمود میرلوحی در گفت وگو با »آرمان ملی«:

گفت وگو ها باید به راه حل تبدیل شود
 آرمان  ملی: حدود دو هفته پیش اعضای جبهه 
اصلاحات در عالی ترین سطح به دیدار محسنی اژه ای، 
رئیس قوه قضائیه رفتند و در دیداری دیگر با علی 
شمخانی، دبیرشورای عالی امنیت ملی در ارتباط با 
وقایع اخیرکشور  به  گفت وگو پرداختند. به نظر می رسد 
این دیدارها هم جهت با وعده های اعلام شده از سوی 
مسئولان کشور برای گفت وگو  با معترضان باشد. البته 
در شرایطی که بخشی از معترضان از هر دو جریان 
سیاسی کشور عبور کرده اند، این سوال به وجود می آید 
آیا این قبیل گفت وگو ها می تواند به راه حلی برای عبور 
از چالش های کشور تبدیل شود؟ در هر صورت نفس 
برگزاری این جلسات را باید مثبت شمرد و البته باید 
بررسی کرد که آیا این جلسات ادامه خواهد یافت و در 
صورت ادامه قرار است نتیجه گیری ای از آن به دست 
آمده و در جهت بهبود شرایط اصلاحاتی آغاز شود یا 
نه؟ »آرمان ملی« در این ارتباط با محمودمیرلوحی به 

گفت وگو پرداخته که در ادامه می خوانید.
 عبور از شرایط کنونی نیازمند فهم طرفین 
از خواسته های یکدیگر است. آیا آغاز گفت وگو 
می تواند به کاهش هیجانات در کشور مفید 

قلمداد شود؟
 روند برگزاری دو انتخابات گذشته موجب شد، 
مفاهمه طرفین از خواسته های هم به حاشیه برود. 
زمانی که بخشی از فعالان سیاسی از اصلاح طلب و حتی 
اصولگرایان سنتی از چرخه انتخابات حذف شدند، 
روند گفت وگو متوقف شد. چرا که افرادی که در جامعه 
به جریان اصلاح طلب و میانه رو و حتی اصولگرایان 
سنتی نزدیک بودند دیگر نماینده ای در قوه مجریه و 
مقننه نداشتند که خواسته های آنان را مورد پیگیری 
قرار دهد. اصلاح طلب ها همواره تاکید کردند که باید 
فضای گفت وگوی ملی شکل گیرد و بین جناح ها و 
شخصیت هایی در جناح های مختلف گفتمانی حاصل 
شود که البته با کمال تاسف مورد توجه قرار نگرفت. 
البته در مجلس دهم تعدادی از نمایندگان مجلس از دو 
طیف اصلاح طلب و اصولگرا گفت وگو هایی را آغاز کردند 
و آن گفت وگوها حتی به مجمع تشخیص بین اعضای 
دو جناح کشیده شد، اما این روند هم به جایی نرسید 
و در نهایت رها شدند، این گفت وگو موجب به وجود 
آمدن انتخابات 1401 شد که عملا رقابت چندانی در 
آن وجود نداشت و احزاب، گروه ها و جریانات مختلف 
خود را از عرصه سیاست دور دیدند و انگیزه لازم از 
همه گرفته شد. البته گویا گفت وگو با برخی از اعضای 
جریان اصلاحات آغاز شده است اما اگر قرار باشد این 
گفت وگو ها به نتیجه نرسد و منجر به تصمیم گیری 
جدی در کشور نشود، نباید انتظار داشت شرایط 
بهبود یابد. اظهارات آقای اژه ای مبنی بر آمادگی برای 

گفت وگو نشانه خوبی است.
  اگر قرا راست نتیجه ای حاصل شود طرفین 
باید به کدام سمت وسو حرکت کنند که نشانه 

مثبتی در این زمینه مشاهده شود؟
 در کشورهای توسعه یافته اگر یک انجمن، گروه و 
یا سازمان مشکلاتی را مشاهده می کنند، بلافاصله از 
طرق مختلف از جمله احزاب با دولتمردان مذاکره کرده 
و با چانه زنی مشکلات خود را حل می کنند، اما در ایران 
این روند وجود ندارد. به گونه ای که اصلاح طلبان را کنار 
گذاشتند و این رفتار موجب شد بخشی از آنها دیگر 
تمایلی به بازگشت به صحنه سیاسی نداشته باشند. این 
برخورد شاید در این جهت بود که بدنه اصلاح طلب به 
جریان پایداری منتقل شود. از این جهت اصلاح طلبان 
را محدود کردند. اصلاح طلبان به عنوان بخشی از 
جامعه سیاسی که مردم روزگاری به آنها باور داشتند را 
محدود کردند که دیگر مردم هم در مورد اصلاح طلبان 
اینگونه می اندیشند که آنها توانایی رساندن پیام و نظر 

آنها را ندارند. 
 اگر اصلاح طلبان هم از طرف حاکمیت و هم 
از طرف مردم یک سوی گفت وگو قرار نگیرند که 
چنانچه ظاهرا اینگونه هم هست آنگاه جامعه به 

چه سمت وسویی حرکت می  کند؟
 شرایط فعلی محصول همین نگاه و اقدام است. 
امروز اگر دولت در معنای عام قصد داشته باشد با بخش 
معترض جامعه گفت وگو کند نمی داند با چه کسی باید 
این روند را آغاز کند. چرا که اعتراضات کنونی)سر( 
ندارد و مشخص نیست با چه کسی باید گفت وگو کرد. 
آماده  اعلام کرده  اما رئیس جمهور هم   
گفت وگوست و گوش شنوا دارند، اعلام این 
ارزیابی  چگونه  ایشان  سوی  از  را  موضوع 

می کنید؟
 گوش شنوا تنها صحبت یک طرفه نیست. اکنون 
رئیس جمهور باید نشست هایی را با رسانه های منتقد خود 
آغاز کند. رئیس جمهور باید منتقدان خود را فراخواند. 
در حال حاضر نماینده هر صنفی از زنان تا دانشجویان 
و اصناف مشخص هستند و نتیجه این گفت وگوها به 
اطلاع جامعه رسانده شود که هر قشری چه مطالبه ای را از 
دولت محترم دارد. مطالبه فعالان سیاسی از دولت تلاش 
رئیس جمهور در جهت برقراری انتخابات رقابتی تر است. 
در حوزه اجتماعی جامعه انتظاراتی از دولت دارد که توجه 
به آن می تواند دغدغه ها را رفع کند. امروز جامعه مطالبات 
اقتصادی دارد. رئیس دولت باید در جهت شنیدن این 
خواسته ها گام بردارد و برنامه هایی را در جهت رفع 
دغدغه های طبقات مختلف جامعه اعلام کنند. گفت وگو 
تنها یک اظهار آمادگی نیست. افرادی که امروز در ملاقات 
با روسای قوا حاضر می شوند برداشت خود را از وضعیت 
اقتصادی، سیاسی و معیشتی جامعه اعلام می کنند. اگر 
ریشه های این اعتراضات مشاهده و در نظر گرفته نشود و 
تنها قصد داشته باشند از کنار آن بگذرند مجددا باید شاهد 
حوادثی حتی در سال های دور باشیم. اصلاح طلبان نیز 
در این جلسات پیشنهادهای خود را برای بهبود شرایط 
اعلام کرده اند. از این منظر امید وجود دارد که مسائل 
کشور به صورت ریشه ای و نه به صورت مقطعی حل شود.

 گفت وگو با محمدجواد حق شناس درباره دیدار اخیر برخی اصلاح طلبان با مقامات قضائی و امنیتی:

جوانان،خاتمیوناطقنوریرانمیشناسند
         جامعه امیدی به گفت وگو ندارد و از اصلاح طلب و اصولگرا گذشته است 

         اخیرا برخی چهره های اصلاح طلب همچون بهزاد نبوی، حسین مرعشی، علی شکوری راد، الیاس حضرتی و محمود صادقی با 
محسنی اژه ای و علی شمخانی دیدار و گفت وگو کرده اند

   پنجشنبه 
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  عرصه سیاست 
جای قهر نیست

    

  صداهای
  بینابینی شنیده 

نمی شود
 صداهایی که شنیده نمی شود، روایت امروز است. یک فعال 
سیاسی اصلاح طلب گفت: در جامعه زمانی شرایط دوقطبی ایجاد 
می شود که اساسا صداهای بینابینی و صداهایی که خارج از این 
دو سر ماجرا در جامعه است شنیده نمی شود و یکی از دلایلی که 
فقدان فعالیت موثر اصلاح طلبان به چشم می آید، همین است. 
علی باقری افزود: امروز یک دوقطبی در جامعه شکل گرفته است 
که این دوقطبی حاصل نشنیدن سخن، فکر و تحلیل طرف مقابل 
است که نتیجه اش عدم مفاهمه در جامعه است. یعنی دوطرف 
ماجرا به طور همزمان به صداهایی که در پی ایجاد مسالحه 
هستند و در این شرایط صدای اصلاح طلبان هم شنیده نمی شود. 

 افراد یا جریان های سیاسی برخی اوقات قهر را گزینه ای 
برای نیل به اهدافشان می دانند. احمد حکیمی پور، دبیرکل 
حزب اراده ملت گفت: در سیاست فحاشی طبیعی است و باید 
یک مقدار تحمل کرد. یعنی سیاست جای قهر نیست. ناسزا، 
تهمت و بی احترامی در عالم سیاست وجود دارد. به نظر من 
چرخه سیاست در ایران صحیح نیست. کنش های سیاسی، 
کنش های جمعی است. احزاب عملا از فعالیت افتادند و 
کنشگران فردی چه افراد سیاسی و چه دیگران از جمله 
چهره های مشهور در هنر و ورزش و... فعال تر شدند. به طور 

کلی فضای عمومی جامعه فضای پرفشار و پراسترس است.

 قطع ارتباط پارلمان اروپا باایران چه اثراتی دارد؟ رئیس 
فراکسیون دیپلماسی بین المللی و منافع ملی مجلس گفت: 
این اقدام در راستای راهبرد نظام سلطه مبنی بر فشار 
حداکثری است. آنها درصددند به جمهوری اسلامی از ابعاد 
مختلف سیاسی ،  اقتصادی،  رسانه ای و فضاسازی و تخریب 
افکار عمومی فشار وارد کنند که این بار موضوع قطع روابط 
پارلمانی مطرح کردند. حسین نوش آبادی اظهارداشت: 
قطع ارتباط پارلمان اروپا با جمهوری اسلامی ایران نشانه 
یک اشتباه راهبردی و در راستای نگاه سلطه طلبانه و فشار 

حداکثری است. 

  قطع ارتباط 
پارلمان اروپا  با  ایران 

خطایی راهبردی است 


